
امروز اع�دا و ارقام 
دنيا حيدري
   گزارش

پيشنهادي بازيكنان 
و باشگاه ها در فصل 
مكاره نقل و انتقالات به يك شوخي زشت يا خوابي 
كابوس وار مي ماند. ش�نيدن آنچه قرار اس�ت در 
قرارداد بازيكنان ثبت شود يا آنها را وسوسه كند 
براي امضای قرارداد با برخي تيم ها، كوچك ترين 
شباهتي با واقعيتي كه مردم در آن زندگي مي كنند، 
ن�دارد و گوي�ي متعل�ق ب�ه دنيايي ديگر اس�ت!

نه فق��ط مردم كه ح��الا حتي مربي��ان و مديران 
باش��گاه ها هم سرشان سوت كش��يده از شنيدن 
پيش��نهادات هنگفتي كه با هيچ عقل و منطقي 
جور درنمي آيد. صفرهاي قرارداد بازيكنان چنان 
سرسام آور سير صعودي در پيش گرفته كه هيچ 
رقمه قابل توجيه نيس��ت، آن هم در شرايطي كه 

هيچ ثمره و بازدهي مثبتي ندارد!
مس��ئله تنها نگاه متعجب مردم ك��ف جامعه يا 
ديد انتقادي رس��انه ها نيس��ت، معترضان امروز 
از بدنه خ��ود فوتبال هس��تند، از جنس مديراني 
كه خود نمي توانند اين سير غيرمنطقي را هضم 
كنند. مديراني چون گرشاسبي، مديرعامل فولاد 
خوزستان كه رقم ها و قيمت بازيكنان در بازار نقل 
و انتقالات را تأس��ف بار مي خواند: »قيمت ها بايد 
بر اساس توانمندي بازيكنان باشد، اما آنچه امروز 
شاهد آن هستيم قيمت واقعي بازيكنان نيست و 
با اين اوصاف آينده خطرناكي را براي فوتبال ايران 
مي بينم، چراكه با روند فعلي حتي باش��گاه هاي 
صنعتي پاي خ��ود را از فوتبال و تيم��داري كنار 
مي كشند.« مجيدي، سرمربي جوان استقلال هم 

به همان اندازه از رد و بدل شدن رقم هاي نجومي 
شوكه شده اس��ت: »اگر با چشم خودم نمي ديدم 
باور نمي كردم. اگر از طرف باشگاه اين رقم ها گفته 

مي شد، باز هم باور نمي كردم.«
   ادعاي سفت و سخت!

حرف از نظارتي ج��دي ب��ر قراردادهاي جديد 
بود ب��راي مقابله با حي��ف و ميل بي حس��اب و 
كتاب بيت الم��ال. اين روزنه اميد در پي جلس��ه 
نماينده هاي سازمان بازرسي با هفت تن از مديران 
عامل باشگاه هاي فوتبال ايران بود كه ايجاد شد. 
جلسه اي كه مسعود طاهري جعفري، بازرس كل 
امور ورزش، جوانان و ميراث فرهنگي س��ازمان 
بازرس��ي كل كش��ور طي آن با انتقاد از وضعيت 
قراردادها در باشگاه هاي دولتي و صنعتي صراحتاً 
گفته بود پرداختي هاي ميلياردي و خارج از عرف 
به بازيكنان��ي كه گاهاً حتي دقيق��ه اي هم براي 
تيم هاي خود بازي نمي كنند به هيچ عنوان قابل 
قبول نيست و اگر باشگاه هاي دولتي يا  صنعتي 
بخواهند در عقد يا حتي تمديد قراردادها خارج 
از ع��رف عمل كن��د و رفتار آنها مبتن��ي بر فعل 
مجرمانه باشد، قطعاً سازمان بازرسي كل كشور 
به آن موضوع ورود و ب��ا خاطيان برخورد خواهد 
كرد. اشكان ميرمحمدي، بازرس  كل امور صمت 
سازمان بازرسي كل كشور نيز با انتقاد از وضعيت 
قرارداد بازيكنان برخي باشگاه هاي صنعتي تأكيد 
داشت كه از راه دررو برخي باشگاه هاي صنعتي 
كه با دادن حواله فولاد س��عي در دور زدن قانون 
دارند باخبر اس��ت و به طور قطع در صورت تكرار 
اين داس��تان ها خاطيان به دست مراجع قضايي 

سپرده خواهند شد.
   راهكار هاي كليشه اي و تكراري

واكنش ها و راه هاي مقابله اما برخلاف آن جلسه 
و ادعاهاي سفت و سخت مبني بر نظارت از سوي 
س��ازمان بازرسي همچنان كليش��ه اي و تكراري 
است. صحبت هاي نورشرق، رئيس كميته وضعيت 
فدراس��يون فوتبال نه ترس��ي در دل باشگاه هاي 
بدهكار كه با راهي كه در پيش گرفته اند كاري جز 
سنگين تر كردن اين بدهي ندارند، ايجاد مي كند 
و نه روزنه اميدي در دل منتقدان كه سال هاست 
خواهان مقابله اصولي ب��ا رفتارهاي غيرمتعارف 
و عقد قرارداده��اي غيرمنطق��ي در فصل نقل و 

انتقالات هستند. 
ادعاها كمافي الس��ابق اس��ت، بدون آنكه يك واو 
تغييري در آن صورت گرفته باش��د. ثبت قرارداد 
منوط به تس��ويه و تعيين تكليف بدهي هاس��ت 
و براي هيچ تيمي تمايز قائل نمی ش��ويم، اين را 
امروز نورش��رق به عنوان رئيس كميته وضعيت 
فدراسيون فوتبال مي گويد و پيشتر هر كسي كه 
صندلي و پست او را در اختيار داشت نيز مي گفت. 
بحث همان بحث است و تنها راوي است كه تغيير 
كرده و همانند روال سال هاي قبل تنها تهديدي كه 
از سوي سازمان ليگ مي شود، اين است كه هرگونه 
ثبت قرارداد يا صدور كارت ب��ازي براي بازيكنان 
جديد تيم هاي بدهكار منوط به تس��ويه و تعيين 
تكليف قطع��ي و نهايي ديون اس��ت. اما اين تنها 
داستان باشگاه هاي بدهكاري را شامل مي شود كه 
البته در لحظه آخر بند و تبصره اي آنها را براي دور 
زدن از قانون ياد شده ياري مي كند و كوچك ترين 

اشاره اي به ثبت قراردادهايي نمي كند كه رقم آنها با 
هيچ عقل و منطقي نمي خواند. 

    مقصران اصلي
شايد كمترين ايراد را بتوان به مديران بي كفايتي 
گرفت كه به واس��طه عدم خرج ك��ردن از جيب 
خود و آگاهي از نحوه مديريت با تاراج جيب مردم 
سعي در گرفتن به اصطلاح ستاره هايي دارند كه 
مي توانند نام آنها را بر سر زبان ها بيندازند و البته 
سودي هم در اين ميانه به جيب آنها به عنوان يكي 
از دلال ها و واسطه ها برساند. نوك پيكان انتقادات 
اما بايد به س��مت آنهايي گرفته ش��ود كه باعث 
حضور چنين افراد نالايقي در فوتبال مي ش��وند 
و آنهايي ك��ه وظيفه نظارت ب��ر كار اين مديران 
بي كفايت و بالادس��تي هاي آنه��ا را دارند كه در 
انتخاب هاي شان هرگز شايسته سالاري را مد نظر 
قرار نمی دهند كه اگر غير از اين بود، امروز با ارقام 
تخيلي چون 14، 15ميلي��ارد تومان براي اغوا و 
عقد قرارداد با بازيكناني مواجه نبوديم كه حتي 
يك دهم آنچه به آنها پيش��نهاد شده، نمي ارزند! 
بازيكناني كه اما به واس��طه حضور مشتي مدير 
دلال و بي كفايت كه تنها ب��ه دنبال ايجاد رقابت 
ناسالم هس��تند و پر كردن جيب خود، به چنان 
نان و نوايي رسيده اند كه ش��ايد حتي در خواب 
و رؤيا ه��م نمي ديدند. خوابي ك��ه البته نظارت 
درست مسئولان بالادستي مي توانست آن را بر 
اين بازيكنان و مدي��ران فرصت طلب حرام كند 
اگر اندكي از ادعاهايي كه بارها و بارها براي مقابله 
با چنين قراردادهايي مطرح شده بود به واقعيت 

شباهت داشت!
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سعيد احمديانشيوا نوروزي

از بازي 60 دقيقه اي تا اخراج موقت و زدن اوت با پا
 مقررات جديد فيفا

 نجات يا مرگ فوتبال؟! 
قوانين جديد فوتبال در مس��تطيل س��بز مورد آزمايش قرار گرفت و 
IFAB )هيئت قانونگذاري فوتبال( در آينده بررسي هاي گسترده تري 

براي اعمال اين قوانين در بازي هاي رسمي انجام خواهد داد.
همانطور كه وعده داده ش��ده بود، فدراسيون جهاني فوتبال بخشي از 
مقررات تازه اين رش��ته را در تورنمنتي اروپاي��ي محك زد و حالا بايد 

منتظر ماند و ديد آينده فوتبال با مدل جديد چه خواهد شد. 
    

فدراس��يون هاي جهاني براي حفظ و بالا بردن جذابيت هاي رشته هاي 
متبوع، جذب مخاطب، جلب رضايت اسپانسرها و مسائلي از اين دست 
هرازچندگاهي تغييراتي را در نحوه برگزاري مسابقات و قوانين اعمال 
مي كنند. قاعدتاً فوتبال نيز از اين مسئله مستثني نيست، ضمن اينكه 
فوتبال پرهوادارترين ورزش دنيا محس��وب مي شود و گردش مالي بالا، 
فوتبال را به يك صنعت سودآور و مهم تبديل كرده است. اين شرايط باعث 
شده فيفا به عنوان نهاد اصلي تصميم گيري در اين رشته در جهت رسيدن 
به اهداف خود قدم بردارد. حال آنكه با روي كار آمدن اينفانتينو، فيفا بيش 
از گذشته تغيير و تحول را در دستور كار قرار داده و با حمايت آقاي رئيس 
در اين سال ها، فوتبال تحولات زيادي را تجربه كرده كه مهم ترين آن  ورود 

تكنولوژي به داوري در جهت كاهش سوت هاي اشتباه است. 
تغيير قوانين كلي بازي فوتبال گام ديگري از تحولات فيفا به شمار مي رود 
و به نظر مي رسد اين بار نيز اينفانتينو و حاميانش تفكرات خود را به فوتبال 
دنيا ديكته كنند. يك ماه پيش بود كه اين مسئله رسماً اعلام شد و همگان 
از تصميمات آتي فدراسيون جهاني آگاه شدند. در برنامه جديد، قوانين 
اصلي بازي فوتبال دستخوش تغييرات اساسي خواهد شد و در صورت 
تأييد نهايي بايد با فوتبال قديمي كه به آن عادت كرده ايم خداحافظي 
كنيم. از مهم ترين موارد قابل ذكر مي توان به كاهش زمان بازي، افزايش 
تعداد تعويض ها، نحوه شروع بازي بعد از اوت يا كرنر و همچنين اخراج 

موقت بازيكناني كه كارت زرد دريافت مي كنند اشاره كرد. 
    

فيفا براي نمايش قوانين جديد يك تورنمن��ت اروپايي در نظر گرفت 
و تورنمنتي با نام »جام آينده فوتبال«  كه ب��ا حضور چهار تيم آلكمار، 
لايپزيش، كلوب بروژ و پي اس وي آيندهوون در رده جوانان برگزار شد. 
در اين تورنمنت بازي ها در دو زمان 30 دقيقه اي انجام شدند، تعويض ها 
نامحدود بودند، استفاده از پا به جاي دست در ضربات اوت همانند رشته 
فوتس��ال و اخراج 5 دقيقه اي بازيكناني كه كارت زرد دريافت كردند از 
تغييرات اعمال شده بودند. آلكمار با شش گل لايپزيش را درهم كوبيد 
و آيندهوون نيز 4 بر 3 بروژ را شكست داد. البته فدراسيون جهاني براي 
اعمال تغييرات معمولاً زمان زيادي را به ارزيابي و برررسي هاي دقيق 
اختصاص مي دهد تا نقاط ضعف و قدرت آنها مشخص شود. ضمن اينكه 
اينفانتينو عادت دارد قبل از هر چيز مخالفانش را متقاعد كند و تعداد 
كشورهاي حامي طرح هاي جديدش را افزايش دهد. فوتبال فعلاً با همان 
شيوه سنتي خود برگزار مي ش��ود، ولي بايد منتظر باشيم تا در آينده 

نزديك خود را با مدل جديد وفق دهيم. 
    

طرح جديد فيفا اين بار نيز تعداد مخالفانش بيش��تر از موافقانش است. 
بعد از اعلام قوانين جديد مدنظر صاحب نظران، كارشناسان و هواداران 
بسياري از سراسر جهان نس��بت به اعمال هرگونه تغيير هشدار دادند. 
ايرادهاي وارده از سوي مخالفان زياد اس��ت و فوتبال دوستان متعصب 
از تصميمات فيفا شوكه شده اند. اگرچه حاميان مدعي  هستند كاهش 
زمان بازي به 60 دقيقه كيفيت مس��ابقات را افزاي��ش مي دهد و اجازه 
تعويض نامحدود دست مربيان را براي استفاده از بازيكنان تازه نفس باز 
مي گذارد، اما مخالفان نظر متفاوتی دارند. آنها معتقدند تغيير قوانين، 
جذابيت بازي ها را نه تنها افزايش نمي دهد بلكه موجب كاهش هيجان و 
ريزش مخاطب خواهد شد. به نوشته نشريه ميرر، پرز رئيس باشگاه رئال 
مادريد اخيراً به اين مسئله اشاره كرده و خواهان اعمال برخي تغييرات 
در فوتبال شده است: »فوتبال بايد خودش را با تغييرات جديد وفق دهد. 
بايد بررسي شود چرا 40 درصد از جوان هاي 16 تا 24 ساله ديگر علاقه اي 
به فوتبال ندارند. دليلش اين است كه بسياري از بازي ها كيفيت لازم را 
ندارند و سرگرمي هاي ديگر براي نس��ل جوان جذاب تر از فوتبال است. 
براي آنها فوتبال مسابقه اي طولاني است و راهي جز تغيير باقي نمانده 

است. نسل ها تغيير مي كنند و ما نيز بايد تغيير كنيم.« 

حيف و ميل هاي ميلياردي در سكوت سازمان بازرسي

پهلوان كشتي در بين الحرمين
عليرضا كريمي به كشتي هاي المپيك نرسيد. شايد اگر مي توانست راهي 
توكيو شود يك مدال خوشرنگ براي كاروان ايران به ارمغان مي آورد. كريمي 
به المپيك نرفت، اما در عوض راهي كربلا شد تا با خدمتگزاري به آستان 
سرور و سالار شهيدان ارادت خود را به خاندان عصمت و طهارت نشان دهد. 
عليرضا كريمي، آزادكار وزن ۹۷كيلوگرم ايران و دارنده يك مدال نقره و دو 
برنز جهان، طلاي بازي هاي آسيايي و سه مدال طلاي آسيا كه همواره ارادت 
خود را به خاندان عصمت و طهارت ابراز كرده است، اين بار نيز در كربلاي 
معلي حضور يافت و به زيارت حرم مطهر اباعبدالله الحسين)ع( و حضرت 
ابالفضل العباس)ع( مشرف شد. كريمي در اقدامي باارزش و به نشان اداي 

احترام به شهداي كربلا به نظافت بين الحرمين پرداخت.

اختلاف مربيان مدال را از من گرفت

مدال آوران كشتي پاداش گرفتند
ن  س��يو ا ر فد      خبر
كش��تي مبلغ 
يك ميلي��ارد و 600 ميليون توم��ان پاداش به 
مدال آوران اين رشته در المپيك توكيو اهدا كرد. 
از اين مبلغ يك ميليارد تومان به محمدرضا گرايي 
دارنده مدال ط��لاي وزن 66كيلوگرم كش��تي 
فرنگي المپيك توكيو اهدا شد و مبلغ 600ميليون 
تومان نيز به حسن يزداني دارنده مدال نقره وزن 
۸6 كيلوگرم كش��تي آزاد، محمدهادي ساروي 
دارنده مدال برنز وزن ۹۷كيلوگرم كشتي فرنگي 

و اميرحس��ين زارع دارن��ده م��دال برن��ز وزن 
125كيلوگرم كشتي آزاد به عنوان پاداش اهدا 
ش��د. پيش از اعزام ملي پوش��ان ب��ه المپيك، 
فدراسيون كشتي مبلغ ۸00 ميليون تومان پاداش 
به تيم هاي ملي كش��تي آزاد و فرنگي اهدا كرده 
ب��ود. همچني��ن پس از كس��ب مدال توس��ط 
نمايندگان كشورمان در المپيك به محمدرضا 
گرايي مبلغ 5 هزار يورو، حس��ن يزداني 4 هزار 
يورو، محمدهادي ساروي و اميرحسين زارع هم 

2 هزار يورو در توكيو اهدا شد.

هندبال بعد از چند سال درجا زدن 
حامد قهرماني

      بازتاب
و ع��دم كس��ب موفقي��ت حالا 
مي خواهد با استفاده از تجربيات 
مانوئل فرناندز اسپانيايي دوباره در مسير پيشرفت و موفقيت قرار 
بگيرد.  »پرفسور« هندبال از لحظه ورود به ايران اميدوارانه از آينده 
صحبت كرده و با شناختي كه به گفته خودش از بازيكنان، به ويژه 
لژيونرها و ستاره هاي هندبال ايران دارد اميدوار است بتواند نتايج 
درخور توجهی به دست آورد. سرمربي جديد تيم ملي ديروز در 
نشس��ت خبري خود روبه روي اصحاب رس��انه نشست و باز هم 
اميدوارانه صحبت كرد.  فرناندز گف��ت: »وقتي يك مربي 6 هزار 
كيلومتر از خانه اش دور مي شود حتماً پتانسيلي ديده كه چنين 
تصميمي گرفته است. ايران ظرفيت خوبي دارد و مي خواهد كه 
پيشرفت كند. اطمينان مي دهم كه همه را مي بينم. ليگ ايران 
بازيكنان جوان بس��يار خوبي دارد، اما بايد صبر داشته باشيد تا 
شناخت بيشتري از آنها كسب كنم. از ديدن سطح هندبال ايران و 

بازيكنانش سورپرايز شدم.« حاشيه  های برخي بي اخلاقي های 
موجود در ليگ در نحوه انتخاب بازيكن براي حضور در تيم ملي 
موضوع ديگري بود كه فرناندز در خصوص آن صحبت كرد: »من 
بازي هاي كمي از ليگ را ديده ام و نمي توانم قضاوت دقيقي داشته 
باشم، اما اين موضوع من را نگران نمي كند. بايد بازيكنان را تحت 
كنترل داشته باشم و شك نكنيد با حضور من شاهد حاشيه اي در 
تيم ملي نخواهيد بود. هميش��ه س��لطه كامل به نيمكتم دارم و 
معتقدم كه هندبال رشته اي است كه بايد با كنترل بازي كرد.« 
سرمربي تيم ملي رسيدن به المپيك را در حال حاضر هدفي دست 
نيافتني عنوان كرد و افزود: »المپيك هدف خيلي سختي است و 
دليلش هم تعداد تيم هاي شركت كننده است. فكر كردن به كسب 
سهميه المپيك در شرايط كنوني اشتباه است و بايد قدم به قدم 
پيش برويم. هدف ما حضور در مسابقات آسيايي و كسب سهميه 
جهاني است. هدف گذاري براي المپيك دور از دسترس است و 

نمي خواهم به شما دروغ بگويم.« 

فرناندز سرمربي تيم ملي هندبال:

فعلاً به المپيك فكر نكنيد

هنوز هم اشك هايش بعد از نرسيدن به سكوي المپيك از يادمان نرفته 
فريدون حسن

    چهره
است، وقتي با گريه گفت من كيلو كيلو وزن 

كم كردم و به سختي به اينجا رسيدم، اما 
نشد كه بالاي سكو بروم. صحبت از رضا اطري، آزادكار وزن 5۷ كيلوگرم 
تيم ملي كشتي كشورمان است كه گويا بعد از المپيك هم حاشيه ها 
دست س��ر او برنمي دارند. عدم اعزامش به مسابقات جهاني نروژ حالا 
باعث شده حرف هايش رنگ و بوي ديگري به خود بگيرد. اطري حالا 

صراحتاً از اختلاف  در تيم ملي كشتي آزاد حرف مي زند. اختلاف هايي 
كه تأثير زيادي در عدم موفقيتش در توكيو داشته است. او 

مي گويد: »دبير بهترين امكانات را براي ما فراهم كرد، اما 
وقتي سرمربي و مربي دل شان با هم نباشد موفقيتي هم 

به همراه نخواهد داشت. من خواستم خودم را به خدا 
وصل كنم و بالا بيايم، اما هزاران ب��ار مربيان اذيت 

كردند. مي توانستم حريف روسي را خيلي راحت 
ببرم، مقابل حريف امريكايي هم وزن زيادي كم 
كرده بودم، چون مربيان به من نگفتند چيزي 
نخور. از ساعت 10 ش��ب تا يك و نيم بامداد، 
چهار كيلوگرم وزن كم كردم. من تمام تلاشم 
را در المپيك كردم، ول��ي نمي دانم چرا به 
اردو دعوت نش��دم. درس��تكار، سرمربي 
جديد هم مي گويد ليست قبلاً بسته شده، 
ولي من فقط مي خواهم كه يك فرصت 

ديگر داشته باشم.«

اعتراف تلخ؛ بارسا ديگر ترسناك نيست
اتفاقات براي بارسلونا به گونه اي رقم خورد 
كه بهترين بازيكنش را در عين ناباوري از 
دست داد. قرار نبود ليونل مسي از نيوكمپ 
برود، بلكه گفته مي شد توافق لازم صورت 
گرفته و اين بازيكن ق��راردادش را تمديد 
مي كند، ولي برخلاف ادعاهاي مطرح شده، 
مهاجم آرژانتيني سر از لوشامپيونه درآورد 
و حالا پاري سن ژرمن با پرداخت دستمزدي 
نجومي ستاره بارسا را به چنگ آورده است. 
كاتالان ها در گام اول خود در فصل جديد سوسيداد را شكست دادند، ولي 
توقف مقابل رئال سوس��يداد زنگ خطر را به صدا درآورده، به ويژه كه در 
اين بازي تيم رونالد كومان از حريف عقب افتاد و براي فرار از شكست زجر 
زيادي را تحمل كرد. واقعيت اين است كه بارسا ستاره اش را از دست داده 
و شرايط اين تيم تغيير كرده است. به گفته سرمربي تا قبل از اين حريفان 
به خاطر حضور مسي از بارسا مي ترس��يدند، ولي با رفتن كاپيتان وضع 
فرق كرده و رقبا نگراني ندارند. كومان در نشست خبري صراحتاً به اين 
واقعيت تلخ اعتراف كرد و پذيرفت كه در نبود مسي بازيكنانش تمركز لازم 
را ندارند: »مسي بهترين بازيكن جهان است. وقتي او در تيم بود رقبا از ما 
مي ترسيدند. وقتي توپي به او مي رسيد به ندرت مسي موقعيت را از دست 
مي داد. او رفته و با اين واقعيت بايد كنار آمد.«  ممفيس دپاي تنها گلزن 
بارسا در اين بازي بود. او بود كه تيم را از شكست نجات داد و نگذاشت به اين 
زودي يك شكست به پاي بارسلونا نوشته شود. با اين حال پر كردن جاي 
خالي گلزن اول تيم و حتي لاليگا كار آساني نيست. مسي در شرايطي از 
بارسا رفت كه اين باشگاه با داشتن بدهي هاي زياد عملاً توانايي پيدا كردن 
جايگزين مناسب براي او را ندارد. ضمن اينكه جدايي او غيرمترقبه بود و 
بعيد است كومان برنامه خاصي براي اين موضوع داشته باشد. در هر صورت 
زمان متوقف نخواهد شد و آبي و اناري ها بايد هرچه زودتر با اين واقعيت 
كنار بيايند و چاره اي براي پر كردن خلأ حاصل از رفتن مسي بينديشند. 

تضمين آينده ورزش با مديران بلندنظر
اين روزها كه بهارستان نشينان مش��غول ارزيابي و رأي اعتماد دادن به 
كابينه دولت جديد هستند، بد نيس��ت توجه آنها را به يك نكته مهم در 
خصوص وزارت ورزش و جوانان جلب كنيم و آن حركت ورزش در مسير 
رشد و تعالي و پرهيز از درجا زدن و دلخوش بودن به نتايج مقطعي و نگاه 
به بالادست است كه بدون ترديد با اعتماد به گزينه كاربلد و متعهد ميسر 
خواهد شد. پس از پايان المپيك و بازگشت كاروان ايران، مسئولان ورزش 
سعي دارند با دادن آمار و گزارش هايي از عملكرد ورزشكاران، نتيجه كسب 
شده در توكيو را درخشان و قابل توجه جلوه دهند و براي اثبات ادعاي شان 
هم مقايسه عملكرد كاروان ايران را با كشورهاي اسلامي و منطقه پيش 
كشيدند و بارها در تربيون هايي كه در اختيارشان قرار گرفته، اين مقايسه 
را تكرار كرده اند. مانند نصرالله سجادي، سرپرست كاروان ايران در المپيك 
توكيو كه مي گويد: »بايد به اين موضوع توجه كنيم در كشورهاي منطقه 
در اين دوره بالاتر قرار گرفتيم و حتي نسبت به ساير كشورهاي اسلامي 

مدال آوري بيشتري داشتيم.« 
در اينكه ايران نسبت به كش��ورهاي منطقه و كشورهاي اسلامي نتيجه 
بهتري را به دست آورده، ترديدي نيست، اما اين چيزي نيست كه براي 
اولين بار در توكيو اتفاق افتاده باش��د. در دوره هاي گذشته المپيك هم 
همواره كشورمان توانسته عملكرد بهتری را نسبت به اين كشورها داشته 
باش��د و با توجه به ظرفيت پايين كش��ورهاي منطقه در بخش ورزش، 
مسئله اي نيست كه به آن افتخار كنيم و بباليم، كافيست اسامي كشورهاي 
دور و اطرافمان را كه به دليل قرار گرفتن بالاتر از آنها مي خواهيم جشن 

بگيريم مرور كنيم تا متوجه شويم كار بزرگي صورت نگرفته است. 
بايد توجه داشته باشيم كه پتانسيل و افتخارات قهرمانان ايران با كشورهاي 
مورد ادعاي آقايان مانند افغانس��تان، پاكس��تان، عراق، امارات، عمان، 
عربستان و كويت اصلاً قابل مقايسه نيست. همواره تيم هاي ورزشي ما در 
خيلي از رشته ها نسبت به حريفان منطقه اي شان سرتر بوده اند و بيشتر 
اوقات پيروزي مقابل اين كشورها، يك حماس��ه ملي نبوده كه اين بار با 
اس��تناد با نتايجي كه در توكيو رقم خورده، بخواهيم آن را يك شاهكار 
بدانيم، به خصوص كه كشورهاي عربي چه با هزينه هاي چند 
برابري شان در ورزش و چه با استفاده از ورزشكاران وارداتي باز 
هم نتوانسته اند در خيلي از رشته ها به پاي قهرمانان ايراني 
برسند، قهرماناني كه با كمترين بودجه  و امكانات آماده 

رقابت هايي مانند المپيك مي شوند. 
بديهي اس��ت ك��ه كش��ورمان داراي ظرفي��ت بالايي از  

استعدادهاي ناب چه به عنوان ورزشكارو چه مربي است و 
همواره با فاصله نسبت به رقباي منطقه اي مان چه همسايه ها 
و چه كشورهاي اسلامي قرار داريم. به همين خاطر تأكيد بر 
اينكه در بين كشورهاي منطقه و جهان اسلام اول شده ايم، 
بيشتر يك آدرس اشتباه براي لاپوشاني عملكردي است كه در 

صورت مديريت بهتر مي توانست پربارتر باشد. 
تأكيد چند باره و جدول كشيدن و آمار دادن براي اثبات عملكرد 
بهترمان نسبت به همسايه و كشورهاي اسلامي، علاوه بر پنهان كردن 
ناكامي هايي كه در برخي رش��ته ها داشته ايم، نش��ان از قد كوتاه اهداف 
مديريتي ورزش ايران دارد، سيس��تمي كه به جاي مقايسه عملكردمان 
با 26كشوري كه بالاتر از ما قرار گرفته اند و مسيري كه آنها براي بالاتر از 
ايران قرار گرفتن در جدول المپيك طي كرده اند، تمام نگاهمان را متوجه 
كشورهاي پايين تر از خودمان كرده و انتظار داريم به دليل اينكه بالاتر از 
يك سري كشورها قرار گرفته ايم مورد تمجيد و ستايش هم قرار بگيريم. 

در اين سيس��تم مديريتي، مديران به جاي مقايسه كارنامه كشورمان با 
كشورهاي موفق آسيايي مانند چين، ژاپن، كره و ساير كشورهاي آسيايي 
كه بالاتر از ايران در جدول رده بندي مدال  قرار گرفتند، براي اينكه خروجي 
مديريت شان، متناسب با نتايج كسب شده باشد با تنظيم جدولي، سعي 
در وانمود كردن قبولي شان در المپيك دارند و با كشيدن يك جدول كه 
كشورهاي منطقه و اسلامي را دربر مي گيرد و ايران در صدر آن قرار دارد به 

دنبال اين هستند كه خودشان را موفق قلمداد كنند. 
 اين در شرايطي است كه با توجه به اس��تعدادهايي كه در كشورمان در 
رشته هاي مختلف وجود دارد، جايگاه ايران چه در المپيك و چه بازي هاي 
آسيايي بايد بالاتر از جايگاه فعلي باشد، مشكل ورزش ايران در نرسيدن به 
جايگاه واقعي را بايد در مديريت و كمبودهايي كه در بخش زيرساخت ها و 
امكانات دارد، جست وجو كرد كه نقش مديران را بايد در آن پررنگ تر از بقيه 
موارد ديد. مديراني كه توسعه و موفقيت ورزش ايران را به جاي مقايسه با 
كشورهاي برتر آسيايي با كشورهاي جنگ زده اي مانند عراق مي سنجند تا 

خودشان را موفق نشان دهند. 
ورزش ايران با چنين نگاه مديريتي كه سقف توقعات را با كشورهاي پايين تر 
از خودش مقايسه مي كند در المپيك هاي بعدي نيز جايگاهي بهتر از توكيو 
با يك يا دو پله بالاتر يا پايين تر به دست نخواهد آورد. ورزش براي تحول و 
جهش به مديراني احتياج دارد كه با سنجيدن عملكردمان با تيم هاي موفق تر 
از خودمان براي رسيدن به اين كشورها برنامه داشته باشد، برنامه اي كه اگرچه 
در درازمدت به نتيجه مي رسد، اما توسعه ورزش را كليد مي زند تا پله پله در 
جدول المپيك بالا برويم و برخلاف امروز كه به بالاتر قرار گرفتن از كشورهاي 
جنگ زده افتخار مي كنيم، فردا به رسيدن و عبور از كشورهاي موفق آسيايي 
در المپيك افتخار كنيم. افتخاري بالقوه كه ورزش براي رس��يدن به آن به 

مسئولاني آينده نگر با اهداف بزرگ نياز دارد، نه مديران كوته بين امروز.
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